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مجید زین العابدین)مدیر عامل بنیاد سینمایی فارابی و دبیر 
جشنواره 35 اصفهان(: 

از فیلم سازان بنام و صاحب تجربه دعوت کرده ایم
در دهه ۶0 فیلم سازانی در حوزه کودک داشتیم که بسیار دغدغه مند 
و حرفه ای آثار خوبی را در این زمینه ارائه داده اند ســوال من این است 
که فارابی چه تمهیدی را برای بازگشت این نسل از فیلم سازان به بدنه 

سینمای کودک اندیشیده است؟ 
   البته که مقایســه دهه ها با یکدیگر، باید بــا در نظر گرفتن پیش 
فرض های چون تابعات هر دوره همراه باشد. از دهه ۶0 تاکنون منظومه 
تولید و ساخت اثر به طور کلی تغییر و بسیار گسترده تر شده است. با این 
حساب مقایسه این دو دوره با گذشت زمانی 40 سال نیز نیازمند در نظر 
گرفتن شرایط در هر دوره است. شتاب تحولات به قدری وسیع است که 
حتی نمی توان یک سال را با سال بعد از آن مقایسه کرد. خوشبختانه ما 
در تعداد فیلمسازان در 4دهه اخیر با رشد زیادی روبرو بوده ایم. سینمای 
امروز چه از حیث کمی/ کیفی و چه از حیث سرمایه انسانی رشد قابل 
توجهی را در چهار دهه اخیر داشته است، یکی از شاخصه های مهم رشد 
سینما همین رشد سرمایه انسانی است  که طی آن فیلمسازان جوان 
به عرصه سینما ورود می کنند. در حال حاضر منظومه انسانی سینمای 
ایران منظومه گسترده ای است و به طور طبیعی شرایط حاضر می طلبد 
که امکانات نیز در خور همین حضور گسترده به تناسب بیشتر شوند، اما 
متاسفانه امکانات به تناسب این حضور گسترده نشده است. البته در دو 
سال گذشته زیرساخت های بسیار مهمی به سینمای ایران اضافه شد، 
زیرساخت هایی همچون تعداد سالن ها، تجهیزات فنی که با حمایت 
دولت و وزارت ارشاد به سینما اضافه شــد. منتها رشد نیروی انسانی 
همچنان بیش از امکانات بوده و به همین دلیل است که برای برخی از 
فیلمسازان در سال های اخیر زمینه کار فراهم نشده است. چرا که امکانات 
حمایتی دولتی در کنار امکانات بخش خصوصی محدود و مشخص است.  
بنیاد سینمایی فارابی با در نظر گرفتن این واقعیت از عدم تناسب امکانات 
و متقاضیان فیلمسازی در تلاش است که یک سبد حمایتی خوب را برای 
حداکثری سینماگران فراهم کند. تا با این رویکرد هم فیلمسازان بنام و 
صاحب تجربه دعوت به کار شوند و هم به فیلمسازان جوان توجه کافی 
شود تا زمینه ای برای بروز استعدادهایشان فراهم باشد. چرا که همین 
استعدادهای تازه وارد به سینما پشــتوانه  ای برای سینمای فردای ما 
هستند.  امسال با همین رویکرد در سیاستگذاری با برخی از فیلمسازان 
و سینماگران پیشکسوت گفتگو کردیم،  همچنین از فیلمسازان جوان 
و کار اولی  نیز حمایت کردیم.  با در نظر گرفتن این واقعیت که امکانات 
حمایتی ما در فارابی  محدود و مشخص است، ایده ما در این شرایط این 
است که حمایت حداکثری خود را در اختیار  سینماگران قرار دهیم. اما 
حتماً محدود بودن امکانات  این اجازه را به ما نمی دهد که بتوانیم همه 
سینماگران در حوزه فیلمسازی را مورد حمایت قرار دهیم و به سرانجام 
برســانیم. با همین نگاه از برخی سینماگران با تجربه در عرصه سینما  
دعوت کردیم برخی قبول کرده و دعــوت پذیرفتند، برخی نیز اعلام 
کردند آمادگی این دعوت و یا آمادگی حضور در این عرصه را ندارند و نیاز 
به زمان دارند. اما چون این مسائل بنا به مصلحت  اطلاع رسانی نمی شود 
این شائبه را پیش آورده که فارابی با فیلمسازان ارتباط موثری ندارد در 
صورتی که واقعیت این است که ما با همه فیلمسازان ارتباطاتی جامع و 

وسیع داریم و در تعامل هستیم.

مصطفی محمودی )مدیر روابط عمومی جشنواره 35
 کودک و نوجوان(: 

فیلمسازان به میدان بیایند و پاسخ بدهند
چرا به سینمای دهه ۶0 برنمی گردیم؟ خب یادمان نرود که شاید در 
ابتدا باید خیلی موارد دیگر را بررسی کنیم و بعد به مقایسه بپردازیم!  
دهه ۶0 دهه ای بود که ما اینترنت و ماهواره نداشــتیم، شــبکه های 
اجتماعی و موبایل نبود تلویزیون تنها دو کانال داشــت که برنامه های 
آن تا 10 شب تمام می شــد. آن زمان مقارن بود با دوران جنگ و دفاع 
مقدس که اصلی ترین و تنهاترین تفریح مردم سینما بود. امروزه روز زیر 
شاخه های تفریحی مردم حتی در حوزه کودک و نوجوان بسیار متفاوت 
و گسترده تر شده است، از اســتفاده ماهواره گرفته تا فضای مجازی و 
گوشی های تلفن همراه به همراه بن سازه های پلتفرمی که همه و همه 
در سبد تفریحی مردم سکنی گزیده است. پس موارد انتخابی تفریح 
مردم بسیار گســترده شده و برای مقایســه لازم است تمام این پیش 
فرض ها و عوامل در کنار یکدیگر قرار گیرند. با این حساب در واقع من 
این چالش شما را با این چالش پاســخ می دهم که اگر در سال 1402 
همان شــرایط دهه ۶0 فراهم بود، از فیلم ها استقبال می شد یا خیر؟  
من با تمام احترامی که به فیلمسازان دهه ۶0 قائلم سوالم این است اگر 
این کارگردانان در شرایط اکنون یعنی 1402، فیلم می ساختند و اکران 
می کردند باز هم پرمخاطب بودند؟ به نظرم این چالش را خود فیلمسازان 

باید به میدان بیایند و پاسخ بگویند.

محمد سلیمانی )منتقد فیلم(:
 فیلم های آن دوره، ارتباطی مستقیم با جشنواره داشت

من این سوال را مســتقیماً ربط می دهم به خود جشنواره، چرا که 
نحوه برگزاری جشنواره ســینمای کودک و نوجوان در دهه ۶0 و ۷0 
بسیار در فیلم هایی که تولید می شد موثر بود. در آن سال ها که به دوران 
طلایی سینمای کودک هم مصطلح است؛ جشنواره تاثیری بسیار مثبت 
و سازنده بر تولیدات سال بعد سینمای کودک داشت. دلیل آن هم این 
است که  در دوره ۶0 و ۷0 در حین جشنواره جلساتی با رویکرد آسیب 
شناسی برگزار می شد. این جلســات که به صورت مفصل به سینمای 
کودک و نوجوان می پرداخت با حضور همه دست اندرکاران سینمایی و 
افراد شاخصی چون زنده یاد فرشته طائرپور و... همراه بود که همیشه پایه 
اصلی این جلسات بودند. همچنین حضور فیلمسازان حرفه ای نیز در این 
جلسات بسیار موثر بود. در حال حاضر اگر در ضمن برگزاری جشنواره 
جلساتی هم تشکیل شود با حضور افرادی اداره می شود که تخصص لازم 
برای آسیب شناسی در حوزه کودک را ندارند و به قولی حرفه ای نیستند. 
خیلی از فیلمسازان حرفه ای ما به دلایل مختلف کار انجام نمی دهند و 
به همین دلیل جشــنواره ای هم اگر برگزار شود در آن افراد حرفه ای و 
کاربلد حضور ندارند. با این حساب اگر نشست و جلساتی هم برگزار شود 
از نشست های تخصصی که در گذشته دائر می شد برخوردار نیست. در 
دهه ۶0 و ۷0 فیلم ها پس از حضور در جشنواره قبل از اکران سینمایی، 
مورد نقد و بررسی کاملی قرار می گرفتند. در این دوره از آن اتفاق هم 
خبری نیست. در صورتی که همین نقد و بررسی باعث می شد که خود 
فیلمساز به گواهی خود فیلمساز مورد نقد و تحلیل قرار بگیرد تا هیچ 
کدام از اشتبا هات قبلی را در کارهای بعدی تکرار نکند. بنابراین همانطور 
که شاهد هستید مسئله ســینمای کودک و جشنواره در یک زنجیره 
ارتباطی دو سویه  با هم قرار دارند و روی هم تاثیر می گذارند. به نظرم اگر 
این اتفاق امسال بیفتد یعنی نشست ها و جلسات تخصصی در جشنواره 
برگزار شود می توانیم امیدوار باشیم در سال های آینده فیلم های بهتری 
را در ســینمای کودک شاهد باشــیم که از کیفیت سینمای گذشته 
برخوردار باشند. بخش ویترینی جشنواره که در آن فیلم نمایش داده 
می شود یک بخش ماجراست بخش عمده دیگر آن جلسات نقد، بررسی 
و آسیب شناسی از حوزه سینمای کودک است که بر روند تولید آثار در 
سالهای آتی تاثیر دارد. متاسفانه فیلم هایی که هم اکنون در جدول اکران 
جشنواره  کودک جای گرفته، بخش ویترینی ما را با مشکل مواجه خواهد 
کرد! چرا که هیچ جذابیتی نه برای تماشاگر عادی، نه برای منتقدان و 
همچنین کسانی که می خواهند نگاهی جدی  به سینمای کودک داشته 
باشند را ندارند. اما به نظر من اگر آن بخش جدی تر و عمده جشنواره 
که برگزاری جلسات کارشناسی و آسیب شناسی است، امسال به صورت 
حرفه ای و با حضور اساتید برگزار شود، می تواند کمبود و نبود فیلم خوب 

را جبران کند، تا در سال های آینده شاهد مشکل تولید فیلم نباشیم.

رضا منتظری )منتقد فیلم( :
 ما هرگز به سینمای کودک دهه 60 برنمی گردیم

ما هرگز به سینمای کودک دهه ۶0 برنمی گردیم به علت چند اتفاق، 
یکی از آن اتفاق ها و البته از همه مهمتر این است که ما سینماگر کودک 
در این دوره تربیت نکرده ایم، در حالی که فیلمسازان کودک در دهه ۶0 
بسیار به روز بودند و برای کودک با توجه به مذاق و سلیقه ای که در آن 
دوره داشت اثر تولید می کردند و فیلم های ماندگاری چون گلنار، پاتال و 
آرزوهای بزرگ، دزد عروسک ها و سفر جادویی و غیره ساخته می شد که 
همگی ماندگار شده اند. مسئله اصلی این است که دغدغه تولید اثر برای 
کودک و نوجوان از بین رفته است. البته که فیلمساز هم حق دارد چرا 
که ماحصل تولید اثر در این حوزه با اکران نادرست و عدم حمایت مالی 
مواجه می شود! با این حساب انگیزه فیلمساز از بین می رود و به این نتیجه 
می رسد که اگر همین وقت، زمان و هزینه را برای یک کار کمدی مبتذل و 
سطحی می گذاشت، هم مدیر سینمایی از او حمایت بیشتری می کرد و هم 
از ویژه ترین اکران های سینمایی برخوردار می شد! و با تعداد سانس های 
کثیر درآمد خوبی داشته و به عنوان یک فیلمساز پولساز در سینما مطرح 
می شد. در کنار این مسئله مدیریت هم بسیار تاثیرگذار است، ما در تمام 
این سال ها به ویژه در بنیاد سینمای فارابی که در حوزه تخصصی کودک 
کار می کند شاهد مدیرانی بودیم که فقط شعار داده اند. ما در سینمای 
کودک سال هاست فقط شاهد شوآف و شعار هستیم. تاسیس و بازگشایی 
صندوق های مختلفی که هیچ نتیجه و عایده ای ندارد و تنها هزینه های 
بسیار گزافی است که در این میان تلف می شوند، بدون اینکه سینمای 
کودک ما را احیا کند! اتفاقی که این روزها می افتد بیشتر شبیه پر کردن 
یک بیلان کاری و گزارش کار است و مدیرانی که بدون توجه به کیفیت 
فقط تنها به دنبال افزایش بیلان خود هستند. اینکه مثلًا در دوره خود 
چند جشنواره برگزار کرده و یا چند فیلم ساخته اند، به این ترتیب هیچ 
کدام نه مدیر و نه فیلمساز دیگر دغدغه اش تولید اثر موثر نیست. در این 
میان از سینمای کودک و نوجوان تنها یک اسم باقی مانده که خیلی ها از 

همین اسم و عنوان ارتزاق می کنند. همین می شود که در سی و پنجمین 
جشنواره کودک و نوجوان در میان فیلم های شرکت کننده  هیچ فیلمساز 
مطرحی حضور ندارد و به جز علی قوی تن که سال هاست در این حوزه 
کار می کند هیچ فیلمساز با تجربه ای در حوزه کودک در میان این اسامی 
نیست. باید بپرسیم چرا فیلمسازان کودک مرتب در صفحات شخصی 
خود و در مصاحبه ها عنوان می کنند که کسی آنها را نمی بیند؟ صدایشان 
را نمی شنود؟ با این اوصاف معتقدم چه بهتر بود که اصلًا این جشنواره 
برگزار نشود و بودجه آن به تولید فیلم کودک و نوجوان اختصاص می 
یافت تا فیلمسازانی وارد این عرصه شوند که دغدغه دارند... در حال حاضر 
دو فیلم کودک در سینماهای ایران در حال اکران است میان صخره ها و 
بابا سیبیلو، دقت کنیم ببینیم این دو فیلم چند مخاطب داشته اند یکی 
از این فیلم ها در یک هفته تنها 22 بلیت فروخته است، این فاجعه است. 
با این وضع  مدیر فارابی باید از اکران فیلم ها حمایت کند، حمایت محدود 
به برگزاری جشنواره و تولید نیست، باید در پخش و اکران هم در کنار 
فیلمساز باشند، تا انگیزه و دغدغه لازم برای حضور مجدد آنها فراهم شود.

احمد رضا معراجی )فعال رسانه(: 
فیلم هایی برای کودک نه درباره کودک!

در جــواب اینکه می پرســید چرا به ســینمای کــودک دهه ۶0 
برنمی گردیم؟ من  معتقدم که قرار هم نیســت که برگردیم چرا که در 
آن دوره به دلیل نبود شبکه های مجازی و غیره مردم مجبور بودند از یک 
مدل سینمایی و سریالی استقبال کنند. با این حساب اساساً فکر کردن 
به آن دوره اصولاً فکر اشتباهی است. اما اینکه بتوانیم فیلم خوب تولید 
کنیم و اکران موفقی را تجربه کنیم قطعاً مشــکل این دوره است و باید 
برای آن برنامه ریزی شود. باید پرسید که کودک امروز از قاب سینما چه 
می خواهد؟ مثلاً فیلم الو الو  من جوجوام که در دوره خود بسیار پرمخاطب 
بود قطعاً در ایــن دوره بچه ها را با خود همــراه نخواهد کرد. فیلم های 
ماندگاری که در دهه ۶0 و ۷0 تولید شده برای ما به جهت نوستالژی بسیار 
پراهمیت است و ممکن است برای کودک امروز به هیچ عنوان حتی جذاب 
هم نباشد. بچه های امروز  از انیمیشن های امروزی تری مانند لوپتو و پسر 
دلفینی استقبال می کنند. امروز ما باید برای سینمای رئال کودک فکری 
کنیم. فیلم هایی برای کودک نه درباره کودک! که شکافی جدی در این 
زمینه است. باید پذیرفت که انتقاد کردن راحت است و قطعاً مسئولان، 

فرشته نجات سینمای کودک در ایران نیستند.

داوود کنشلو )فعال رسانه(:
 آینده روشنی برای سینمای کودک متصور نیستم

توقع اینکه سینمای کودک به شرایط آن دوره طلایی خود برگردد 
قطعاً توقع بیجایی است چون ابزاری که در آن مقطع در اختیار سینماگر 
کودک قرار داشت امروز نیســت. ما در آن دوران سینماهایی داشتیم 
که مختص اکران و نمایش فیلم های کودک بودند، نه یک یا دو سینما 
مجموعه سینماهای در حجم گسترده چه در تهران و چه در شهرستان . 
این امکانات در اکران باعث می شــد که دغدغه ســینماگر کودک در 
حوزه پخش و اکران از بین برود در امر تولیــد نیز جدا از حمایت های 
دولتی فیلمساز از حمایت های بخش خصوصی هم برخوردار می شد، 
بخش خصوصی به طور جدی به این حوزه ورود می کرد چون فیلم ها 
در گیشــه موفق بودند و همین امر باعث می شد که بخش خصوصی و 
فیلمساز انگیزه حضور و سرمایه گذاری در این حوزه را داشته باشند. البته 
استثنائاتی هم در زمان حال وجود دارد، یعنی ممکن است، فیلمی در 
حال حاضر تولید شود و فروش خوبی هم داشته باشد ولی این مسئله 
کلیت سینمای کودک را در بر نمی گیرد. بنابراین من در این فضا آینده 

روشنی را برای سینمای کودک متصور نیستم.

حسین قناعت )نویسنده و فیلمساز کودک(: 
ترجیح می دهم چیزی نگویم...

شرایط وحشتناک است و حال من خیلی بد است و ترجیح می دهم 
چیزی نگویم، همانطور که مدتی است با هیچ رسانه ای مصاحبه نکرده ام. 
جشــنواره کودک خانه ماســت اما من هیچ انگیزه ای برای صحبت 
درباره اش ندارم. در حال حاضر تنها در خانه نشســته و می نویســم. 
مدت هاست که در فضای مجازی و مطبوعات هیچ حرفی نمی زنم. در 
شرایطی هستیم که همه می دانیم ته ته ته فشار است. در این شرایط 
نمی توانم خود را راضی کنم که در مورد سینمای کودک در دهه ۶0 با 
شما صحبت کنم. واقعیت الان با وضعیت آن دوره کاملًا متفاوت است، 
آن دوران تنها دو شبکه داشتیم که برنامه پخش می کرد حالا وضعیت 
چیز دیگریست. وضعیت مالی و اقتصادی مردم به قدری اسفبار است 
که نمی توان از خانواده توقع داشت که با این گرانی و سختی به سینما 
بروند. من خاک پای همه بچه های این مملکتم و اگر که در خانه نشسته 
و می نویسم به عشق همین بچه ها و مردم است. امیدوارم در آینده روزی 

برسد که با روحیه بهتر و شادتر در این مورد با هم صحبت کنیم.


